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Abstract

In Sudan as result of repeated drought cycle in 1980 where the problem of desertification 

emerged on the area under threat of desertification in the north part of Sudan, where the 

desert encroachment has affected entire villages and engulfed away fertile cultivable 

land, which is a narrow stripe also the natural tree cover depletes every year, yet 

replanting has been virtually non existing.

This study aimed to assessing the role of local community's participation of the SOS 

project which has been implemented for desertification control in Shendi area.

The methods used for data collection based on, general survey, questionnaire, interviews, 

project reports and other sources of secondary data.

Three villages has been randomly selected and surveyed (wad Klian – Eltragema Elgaba 

– AlAbdotab), covering 66 households. Twenty two respondents from each village were 

randomly interviewed.

The results showed that the project has succeeded in combating desertification by 

establishing shelterbelts, around the villages and farms, also increasing the vegetation 

cover at the area.

The results also show that the project depends on local community in the implementation 

of their activities and this would lead to successful and sustainable of project activities.

Also results show that the project implementation of heavy extension program leads to 

increase the environmental awareness of the people and teach them how to deal with 

nurseries, seedling and others items to combat sand encroachment.

Also results show that project depend on Mesquite tree as the shelterbelts species and 

these trees succeeded in both combating desertification and have economic impact on the 

life of the people in the study area. 

The study recommended that local communities may considered before establishing the 

projects, and more extension work is needed to promot the people.  Also comprehensive 

research to find a concrete solution to the problem of sand encroachment is required.
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الدراسة  ملخص
ضبت             الت التتالية الجفاف لدورات نتيجة الثمانينات في السودان في التصحر مشكلة  ظهرت

البلد .
القرى                بها تأثرت حيث الرمال زحف من تعاني الت الناطق من واحد القطر من الشمالي  الجزء

للغطاء                إزالة هنالك أن كما ، ضيق شيط في تتمثل الت الزراعية للراض دفنها أو  ونقلها

استراع        . إعادة هناك وليس النسان متطلبات لسد النباتي
مشوع             وهو الصحراوي الزحف لكافحة أسست الت الشاريع إحدى في الدراسة هذه  أجريت

شندي)    .SOSالساحل ( منطقة في
بالشاركة             قراهم أو أراضيهم لحماية الحليون الواطنون لعبه الذي الدور لتقييم الدراسة  تهدف

أهدافه     . وتحقيق الشوع تنفيذ في
النطقة             طبيعة على للتعرف بالسح كانت الولية العلومات لجمع الدراسة أتبعتها الت  الطريقة

وغيها             الشوع تقارير من كانت الثانوية العلومات أما ، الشخصية والقابلت الستبيانات  ثم

الوثقة   . الصادر من
لتغطي     (   –   –  )   ، العبدوتاب الغابة التاجمة كليان ود الدراسة لجراء قري ثلث  اختيت

ًا           . عشوائي اختيت قرية لكل وعشون اثنان حيث عائله وستون ست مجموعة
أنشطته              كل في اعتمد حيث الحلية الشاركة استقطاب في نجح الشوع أن النتائج  خلصت

للقرويي    .         مكثف إرشادي برنامج بتنفيذ الشوع قام كذلك الحليي الواطني على  وتنفيذها

 . الشتول             وإعداد الشاتل عمل وكيفية الرملي الزحف مع التعامل وتعليمهم البيئية ثقافتهم لرفع
حول             الشجرية الحزمة بإنشاء الصحراوي الزحف كافح الشوع أن إلي النتائج خلصت  أيضاً

الرمال          . زحف تثبيت في وفعالة ناجحة كانت الت والزارع القرى
زحف               مكافحة في عالية بكفاءة نجحت الت السكيت شجرة على الحزمة في الشوع  اعتمد

ل             بأنه واعتقادهم وغيها لحيواناتهم علف ، للحريق كحطب الختلفة لنافعها بالضافة  الرمال

السكيت       . محل تحل أخرى شجرة توجد
الدراسة               أوصت كما ، الشاريع إنشاء أو بداية في الحليي الواطني بمشاركة الدراسة  أوصت

 . ومكافحتها           وتأثيها تقدمها مدي لعرفة الرمال زحف على التطبيقية البحوث بإجراء
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